

Neighbourhood Watch Bulletin – January 9, 2017

This bulletin is prepared by the Wellington Community Police Centre (1064 Wellington St., 613-236-1222 ext. 5870) for distribution to area residents to promote safety and security in our neighbourhoods. Please distribute it to anyone who might be interested. Any questions or information concerning safety or security issues in your neighbourhood may be forwarded to wellingtoncpc@gmail.com.

Le français suit

- 1. Information Session and PREP Test workshop**
 - 2. What ice thickness is safe?**
 - 3. STEP in January**
 - 4. New Deputy Chief**
-

1. Information Session and PREP Test workshop

The Ottawa Police Service will be hosting an Information Session and PREP Test workshop on the OACP Constable Selection Process for both men and women interested in a policing career on Saturday, January 21, 2016.

The session is designed to educate potential candidates about the Constable Selection Process. The practice sessions will also give the participants an opportunity to see if they can meet the physical requirements of the job.

The January 21st session will be held between 9:00am to 1:00pm at Algonquin College Woodroffe Campus, P building, 1385 Woodroffe Avenue, in Ottawa.

Gym attire is required. If you are 45 years of age or older, a PARMED X will be required by your doctor.

In order to attend the session, you must [pre-register online via survey monkey](#) as space is limited. Registration for this workshop has now commenced.

Please note you will need to receive a confirmation e-mail prior to attending the session.

2. What ice thickness is safe?

With recent cold temperatures, rivers, lakes and the Rideau Canal have begun to freeze, but looks can be deceiving. What ice thickness is safe?

Here's what you need to know before going out onto the ice:

- **Minimum or at least 15 cm** for walking or skating alone
- 20 cm for skating parties or games
- 25 cm for snowmobiles
- 35 cm for fishing huts

According to the Canadian Red Cross, many factors affect ice thickness including: type of water, location, the time of year and other environmental factors such as:

- Water depth and size of body of water
- Currents, tides and other moving water
- Fluctuations in water levels
- Changing air temperature

As a guideline, clear blue ice is usually the strongest; white opaque or snow ice is half as strong as blue ice. Grey ice is unsafe; it indicates the presence of water.

When in doubt, simply stay off the ice.

More [ice safety tips](#) are available from the Canadian Red Cross or the [National Capital Commission](#).

3. STEP in January

The Gatineau Police Service and Ottawa Police Service's Selective Traffic Enforcement Program (STEP) will focus on following too close and stop sign violations during the month of January.

Following too close

Between 2011 and 2015, following too close was the cause of 13,823 traffic collisions, 3,179 injuries and 2 fatalities.

Stop Sign violations

Between 2011 and 2015, there were 3,172 collisions involving drivers who failed to stop at stop signs. These collisions resulted in 1002 injuries and 6 fatalities.

The [Safer Roads Ottawa](#) Program is a leading community partnership between Ottawa Fire Services, Ottawa Paramedic Service, Ottawa Police Service, Ottawa Public Health and the Transportation Services Department committed to preventing or eliminating road deaths and serious injuries for all people in the City of Ottawa, through culture change, community engagement, and development of a sustainable safe transportation environment.

Also participating in the Safer Roads Ottawa Program are the Royal Canadian Mounted Police (RCMP), Ontario Provincial Police (OPP), Sureté du Québec, Department of National Defense's Military Police and Gatineau Police Service to improve road safety for all residents of the national capital region.

Ottawa residents have identified traffic safety as a top priority. The Safer Roads Ottawa Program is committed to using available resources to make Ottawa roads safer for residents.

4. New deputy chief

The Ottawa Police Services Board is pleased to announce that it has selected Superintendent Steven Bell as the new deputy chief. He will replace Deputy Chief Ed Keeley who is currently on leave pending his retirement at the end of January 2017. This appointment is the culmination of an internal search conducted by the Police Services Board over the past month and a half.

Deputy Chief-Designate Bell is a 21 year veteran of policing, having served all but one year with the Ottawa Police Service. During that time he has gained experience in various positions including: Neighbourhood Officer, Drug Unit, Guns and Gangs Unit, youth section, Professional Standards, Courts and Temporary Custody, and the Service Initiative. He is currently the Chief Human Resources Officer overseeing the Resourcing and Development Directorate.

Steve's background gives him a solid understanding of both the community's diverse needs as well as the needs of Police Service members. The Deputy Chief-Designate is a demonstrated innovative and strategic thinker who is successful at managing complex organizational change. He has played a key role on several significant projects which have transformed the Police Service including the Gender Audit, Service Initiative, and Wellness Strategy. Deputy Chief-Designate Bell is also actively involved in the community: he currently serves as President on the Board of Directors for Rideauwood Addictions and Family Services, and is involved in the Kanata Minor Hockey Association. He has a Bachelor of Arts Degree in Psychology and Political Science.

Board Chair and City Councillor Eli El-Chantiry stated, "Deputy Chief-Designate Bell is a highly motivated, forward-thinking law enforcement professional who brings creativity and enthusiasm to the job. His contributions will be invaluable as we continue to work on transforming the Police Service to address the needs of members and better serve the community." Chief of Police Charles Bordeleau added, "Supt. Bell's experience, fresh ideas, and ability to motivate people are an asset to the organization, and I look forward to welcoming him to my Executive Command team."

Deputy Chief-Designate Bell, commented, "I am extremely proud and honoured to take on this new role within the organization, and look forward to working with Chief Bordeleau, members of the Police Service, the Board, and community partners to continue to provide the highest level of safety and security in the City of Ottawa."

The Ottawa Police Services Board is a seven-member civilian body established under Provincial legislation that is responsible for governing the Ottawa Police Service and for recruiting the Chief of Police and Deputy Chiefs of Police.

- 1. Séance d'information et de pratique PREP**
- 2. A quelle épaisseur la glace est-elle sûre?**
- 3. Le PASC au mois de janvier**

4. Le nouveau chef adjoint

1. Séance d'information et de pratique PREP

Le Service de police d'Ottawa tiendra une séance d'information et de pratique PREP pour hommes et femmes concernant le processus de sélection d'agents de l'ACPO, le samedi le 21 janvier 2016.

La séance a pour objet de renseigner les candidats potentiels au sujet du processus de sélection des agents. En outre, la séance de pratique donnera aux participants l'occasion de savoir si ils/elles sauront satisfaire aux exigences physiques de l'emploi.

La séance du 21 janvier aura lieu de 9 h 00 à 13 h 00 à l'édifice P du campus Woodroffe du Collège Algonquin, situé au 1385, av. Woodroffe à Ottawa.

Une tenue vestimentaire sportive sera obligatoire. Si vous êtes âgé de 45 ans ou plus, un formulaire X-AAP sera exigé par votre médecin.

Afin de participer à la séance, vous devez vous [inscrire d'avance en ligne](#) car le nombre de places disponibles étant limité.

Veuillez noter que vous devrez recevoir un courriel de confirmation avant de vous présenter à la séance.

2. A quelle épaisseur la glace est-elle sûre?

À la suite des températures froides qu'on a connues récemment, les rivières, les lacs et le canal Rideau se sont mis à geler, mais les apparences peuvent être trompeuses. À quelle épaisseur la glace est-elle sûre?

Voici ce qu'il faut savoir avant de s'aventurer sur la glace :

- Elle **doit être épaisse d'au moins 15 cm** pour marcher ou patiner individuellement
- Au moins 20 cm pour le patinage ou jeux en groupe
- Au moins 25 cm pour les motoneiges
- Au moins 35 cm pour les cabanes de pêche

Selon la Croix-rouge canadienne, de nombreux facteurs peuvent avoir une incidence sur l'épaisseur de la glace, notamment le type d'étendue d'eau, l'endroit, la période de l'année et d'autres facteurs environnementaux tels que:

- Profondeur de l'eau et dimension de l'étendue d'eau
- Courants, marées et autres mouvements de l'eau
- Fluctuations dans les niveaux d'eau
- Changements de température de l'air

En règle générale, la glace bleu pâle est la plus solide; la glace blanc opaque, ou glace de neige, n'est qu'à moitié aussi solide que la glace bleu pâle. La glace grise n'est pas sécuritaire, sa couleur indiquant la présence d'eau.

En cas de doute, évitez simplement de vous aventurer sur la glace.

La Croix-rouge canadienne vous propose d'autres [conseils en matière de sécurité de la glace](#) sur son site web ou la [Commission de la capitale nationale](#).

3. Le PASC au mois de janvier

Pendant le mois de janvier, le Service de police de Gatineau et le Service de police d'Ottawa, par l'intermédiaire de son Programme d'application sélective en matière de circulation (PASC), s'attacheront au talonnement et au non-respect des panneaux d'arrêt.

Talonnement

Entre 2011 et 2015, il y a eu 13 823 collisions liées au talonnement qui ont entraîné 3 179 blessés et 2 décès.

Non-respect des panneaux d'arrêt

Entre 2011 et 2015, des conducteurs qui n'avaient pas immobilisé leur véhicule aux panneaux d'arrêt ont provoqué 3 172 collisions. À la suite de ces collisions, 1 002 personnes ont été blessées, et 6 ont perdu la vie.

Le [Programme d'amélioration de la sécurité des routes à Ottawa](#) est un important partenariat communautaire liant le Service des incendies d'Ottawa, le Service paramédic d'Ottawa, le Service de police d'Ottawa, Santé publique Ottawa et la Direction générale des transports, et qui s'engage à la prévention ou l'élimination des décès et des blessures graves sur la route pour le bien commun à Ottawa, par la voie du changement culturel, de l'engagement communautaire et du développement d'un environnement de transport durable et sûr.

Parmi les participants au Programme d'amélioration de la sécurité des routes à Ottawa, on compte aussi la Gendarmerie royale du Canada (GRC), la Police provinciale de l'Ontario (PPO), la Sûreté du Québec, la Police militaire du ministère de la Défense nationale et le Service de police de Gatineau, visant tous à accroître la sécurité routière pour tous les résidents de la région de la capitale nationale.

Les résidents d'Ottawa ont identifié la sécurité routière parmi leurs fortes priorités. Le Programme d'amélioration de la sécurité des routes à Ottawa s'est engagé à faire appel aux ressources disponibles pour rendre les routes d'Ottawa plus sûres pour ses résidents.

4. Le nouveau chef adjoint

La Commission de services policiers d'Ottawa est ravie d'annoncer qu'elle a choisi le surintendant Steven Bell pour devenir le nouveau chef adjoint. Il remplacera le chef adjoint Ed Keeley qui est présentement en congé, en attente de son départ à la retraite à la

fin janvier 2017. Cette nomination est le point culminant d'une recherche effectuée à l'interne par la Commission de services policiers qui se déroule depuis un mois et demi.

Le chef adjoint désigné Bell possède 21 ans d'expérience dans le domaine de la police, ayant travaillé toutes ses années de carrière sauf une au Service de police d'Ottawa. Au cours de ces années, il a acquis de l'expérience dans différents postes, notamment à titre d'agent de quartier, au sein de l'Unité des drogues, l'Unité des armes à feu et des bandes de rue, la section jeunesse, les normes professionnelles, les tribunaux et la détention temporaire, ainsi que l'Initiative d'amélioration des services. Il est présentement agent en chef des ressources humaines, responsable de la Direction de l'affectation des ressources et perfectionnement.

L'expérience antérieure de Steven lui permet de bien comprendre les besoins variés de la communauté ainsi que les besoins des membres du Service. Le chef adjoint désigné fait toujours preuve d'une réflexion stratégique novatrice et réussit à bien gérer les changements organisationnels complexes. Il joue un rôle clé dans plusieurs projets importants qui ont permis de transformer le Service de police, dont la vérification de la représentation hommes-femmes, l'Initiative d'amélioration des services et la Stratégie de mieux-être. Le chef adjoint désigné Bell est également très actif dans la communauté : il siège présentement à titre de président du conseil d'administration du *Rideauwood Addictions and Family Services*, et est membre de l'association de hockey mineur de Kanata. Il possède un baccalauréat ès arts en psychologie et science politique.

Le président de la Commission et conseiller municipal Eli El-Chantiry a déclaré : « Le chef adjoint désigné Bell est un professionnel des forces policières très motivé et avant-gardiste qui apporte un vent de créativité et d'enthousiasme au travail. Ses contributions seront inestimables alors que nous continuons à travailler sur la transformation du Service de police pour répondre aux besoins des membres et mieux servir la communauté ». Le chef de police Charles Bordeleau a ajouté : « L'expérience et les idées nouvelles du chef adjoint désigné Bell, ainsi que sa capacité à motiver les autres sont un atout pour notre organisme, et je me réjouis de l'accueillir à titre de membre de mon équipe de commandement ».

Le chef adjoint désigné Bell a commenté : « Je suis très fier et honoré d'accepter ce nouveau rôle au sein de l'organisme et j'ai hâte de travailler avec le chef Bordeleau, les membres du Service de police, la Commission et les partenaires communautaires en continuant à offrir les meilleurs services de sécurité et de sûreté possibles à Ottawa ».

La Commission de services policiers d'Ottawa est un organisme civil de sept membres établi en vertu de la loi provinciale, chargé de la régie du Service de police d'Ottawa, ainsi que du recrutement du chef de police et du chef adjoint.

Key Ottawa Police Service numbers:

- * Life threatening emergency assistance or to report a crime in progress .. **911**
- * Other emergency **613-230-6211**
- * Non-emergencies and general inquiries **613-236-1222**

- * To have the police attend your location **613-236-1222**
ext. 7500
- * To make a police report **613-236-1222**
ext. 7300
- * To make a police report online www.ottawapolice.ca

OPS and By-Law services base their work on call statistics. The more calls that you make, the more neighbourhood services we receive. There are three steps to making the call:

a) Deciding which number to phone.

If you have an emergency or see a crime in progress, call 9-1-1. If your car was broken into or you need police to attend another non-urgent situation, please call the “other emergencies” number (613-230-6211). To report an incident after it occurred without police attending the scene, please call 613-236-1222 – ext. 7300. You can reach by-law services at 3-1-1.

b) Getting a report number.

When the dispatcher answers, it is a good idea to ask for a report number immediately. We’ve found that dispatchers sometimes hang up before we get to ask for a number or we forget. Asking for a report number right away solves these problems.

c) Share your report number and incident.

Please e-mail your report numbers and a brief description of the incident to your Block Captain (if you have one), or directly to us.

Importance of Reporting Prostitution and Problem Addresses

Neighbourhood Watch members can support the police by writing down and phoning in important information such as: vehicle descriptions and license plate numbers (specify Ontario or Quebec) of anyone soliciting prostitutes, descriptions of drug dealers and addresses of crack houses.

Graffiti

If you spot graffiti, call 3-1-1. Graffiti kits are available from your city councillor.